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Maria Vidal 

L?alcaldessa de Sant Joan les Fonts, Maria Vidal (JxCat), fa balanç dels seus primers mesos al
capdavant del consistori garrotxí. Explica que aquest ha estat un període òptim per tal que l?equip
de govern que lideri es pugui ?situar?, un pas previ fonamental per tirar endavant els reptes
plantejats. El més important, assenyala, és el contacte amb els veïns i veïnes: ?Des de l?equip de
govern sempre ens hem plantejat el fet de cuidar més a la gent: ser més a prop, sortir més a fora de
l?Ajuntament, que ens tinguin a la seva disposició, en definitiva. I ens trobem en aquest punt,
precisament, fent camí en aquest sentit?.

Com valora aquests primers mesos al capdavant de l?Ajuntament de Sant Joan les Fonts? 

Maria Vidal. Ens serveixen per situar-nos. A l?actual equip de govern som sis persones i dues de
les quals ja havien format part de l?anterior equip de govern, han pogut conèixer aquesta part de la
política. La seva experiència s?ajunta amb la visió nova que aportem els altres integrants, que no
havíem estat mai en política des d?aquesta perspectiva. Ho vivim amb moltes ganes de treballar en
equip i també amb la voluntat, com dic, de situar-nos: malgrat que jo mateixa havia treballat
durant molts anys com a tècnica a l?Ajuntament, tenia una visió del consistori diferent de la que
observo ara. En certa manera, el fet que a l?equip hi hagi persones que coneixen aquest àmbit i
d?altres que no, ens aporta un punt d?equilibri que considero positiu, ja que genera una certa
frescor. 

Quins són els grans reptes que us marqueu per a aquest mandat?

M. V. El nostre repte principal, i de fet la nostra filosofia de treball que hem seguit des de sempre,
des que vam començar a formar equip, és fomentar la proximitat amb les persones. Les persones
en si mateixes són el nostre eix, i això, que pot semblar molt bàsic, per a nosaltres és molt
important, hi apostem de veritat. Els reptes que ens plantegem tenen a veure amb aquest benestar
del dia a dia de la gent, més que no pas amb la construcció d?infraestructures, un aspecte que en el
cas de Sant Joan les Fonts està molt ben cobert, ja que en les anteriors legislatures s?ha fet molta
feina amb equipaments que estan molt bé. Des de l?equip de govern sempre ens hem plantejat el
fet de cuidar més a la gent: ser més a prop, sortir més a fora de l?Ajuntament, que ens tinguin a la
seva disposició, en definitiva. I ens trobem en aquest punt, precisament, fent camí en aquest sentit.
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Com s?aconsegueix aquesta proximitat amb el ciutadà?

M. V. De moment, una de les coses que ens vam plantejar i que ja estem desenvolupant és el
?Quedem a la Plaça?, una iniciativa que vindria a ser com un resum del què nosaltres pensàvem
que havíem de fer per acostar-nos més a la gent. Es tracta que l?Ajuntament, un cop al mes, vagi a
una plaça dels diferents nuclis del municipi, intentem arribar a tot arreu: Sant Cosme, Begudà, la
Canya, Aiguanegra o Sant Joan. Allà hi compartim una estona de dissabte o una tarda entre
setmana amb la gent: parlem amb els ciutadans i els escoltem. Del que es tracta, al cap i a la fi, és
que l?Ajuntament s?obri amb les persones, i això, més enllà de relacionar-nos amb els veïns i les
veïnes, també ens permet conèixer les inquietuds d?aquell moment i, alhora, ens ajuda a concebre
com es veu el nostre municipi i com s?interpreta de cara a un futur. En definitiva, aquesta
iniciativa és l?inici d?un projecte de procés de participació ciutadana més complex, el punt de
partida de tot un treball que tenim ganes de fer durant la legislatura per tal d?impulsar projectes
juntament amb la gent del municipi des del punt de vista col·laboratiu. Això suposa un gran repte
per a nosaltres, tenint en compte que és un tema complex i profund.

Suposo que un tema recurrent a les converses amb els veïns pot estar relacionat amb el turisme.
Quin model defenseu?

M. V. Aquest any comença el procés de renovació de la Carta Europea de Turisme Sostenible i
nosaltres sempre hem treballat braç a braç amb Turisme Garrotxa, que de fet és l?entitat que
representa el sector públic i privat que més ha desenvolupat el projecte turístic i amb qui més ens
hem sentit identificats. Des de l?Ajuntament defensem una aposta pel turisme de qualitat i de
proximitat, que quan la gent vingui tingui una experiència més individual i propera que li faci
sentir més seu el territori. Al cap i a la fi, és anar de la mà de Turisme Garrotxa. 

Som conscients, d?altra banda, que el turisme familiar és molt important a la comarca. Per tant,
treballem per intentar que aquest tipus de turisme pugui trobar rutes que estiguin bé i que hi hagi
una oferta complementària que no només es trobi a Sant Joan, sinó a la resta de la Garrotxa. La
qüestió és anar sumant esforços entre tots. 

Sant Joan les Fonts cada vegada és més conegut pel seu ventall cultural i lúdic. L?objectiu és
potenciar aquest vessant? 

M. V. Fa un any, amb l?anterior equip de govern, es va iniciar el projecte que en diem els ?Viu?,
una iniciativa que comporta fer una oferta lúdica i cultural relacionada amb cadascuna de les
estacions de l?any: clubs de lectura, tertúlies, espectacles, contacontes? És a dir, el nostre objectiu
és oferir una oferta dirigida sobretot al públic local per tal que cada trimestre passin coses, fer un
seguit de propostes que serveixin per cohesionar o establir punts de trobada entre les persones del
municipi. Des que hem accedit a l?equip de govern hem tingut la sort de poder continuar amb
aquest projecte, i la gent ho està acceptant molt bé i està participant en les diferents activitats: des
de les tertúlies entre llibres, on convidem un escriptor que té ganes de compartir el seu gust per la
lectura, fins als tastos o maridatges, per exemple. 

Més enllà d?això, mantenim els esdeveniments habituals que s?han anat fent els últims anys, com
ara la Fira Internacional de Bruixeria, les Dones d?Aigua o el Sant Joan les Flors, que són apostes
que avui dia estan plenament consolidades. Som conscients, però, que tot evoluciona, i és per això
que també tenim ganes d?aportar alguna cosa una mica diferent. En el cas del Sant Joan les Flors,
per exemple, juntament amb els voluntaris s?està treballant l?opció de transformar-lo una mica,
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sempre mantenint l?essència, perquè pugui tenir una continuïtat i una evolució. I el mateix passa
amb les Dones d?Aigua, on cada any s?intenta que ho pugui dur a terme una companyia diferent. 

Hi ha nous projectes a l?horitzó? 

M. V. Sí, tenim projectes. De moment encara no els podem avançar, però sí que es pot dir que
tindran a veure en com el turisme, la cultura, el medi ambient o el patrimoni natural poden arribar
a fer un salt més a l?hora de treure profit de Sant Joan les Fonts, sobretot pel que fa a la difusió de
la zona volcànica que ens envolta, sempre de forma sostenible i en coordinació amb Turisme
Garrotxa i amb el Parc Natural de la Zona Volcànica de la Garrotxa. La voluntat d?aquest projecte
és el de fer un salt més, un salt que estigui acompanyat per un model de turisme regulat i
consensuat amb els diferents protagonistes que formem part d?aquest entorn.

La crisi ha quedat enrere a l?ajuntament, o encara fa falta remar molt?

M. V. Evidentment van ser uns anys molt durs per als ajuntaments, i des de llavors s?ha anat
avançant. Avui dia, l?Ajuntament de Sant Joan les Fonts pot seguir desenvolupant projectes i, en
principi, ho pot fer amb un equilibri econòmic, entre altres coses perquè som un municipi on hi ha
molta indústria, on la gent treballa. Ara bé, també és veritat que hi ha hagut un abans i un després
per a tothom: a partir de la crisi hi va haver un control molt més exhaustiu, i cada vegada les
intervencions són més vigilades, és a dir, l?Administració cada cop està més obligada a rendir
comptes d?una manera més rigorosa. 

I des del punt de vista social, com ha superat la població l?etapa de recessió?

M. V. En el tema social, i no només des de l?àmbit de Sant Joan, sinó des del punt de vista
comarcal, es va veient que hi haurà una tendència a l?alça pel que fa a la necessitat d?ajudes per
afrontar situacions complexes en determinats col·lectius. No t?ho puc quantificar ara mateix, és un
assumpte complex, però sí que és cert que existeix aquesta tendència. Dit això, també cal dir que a
la Garrotxa l?índex d?atur és molt baix en comparació amb molts altres indrets del voltant, però
també és veritat que cada vegada acollim a més persones de fora, que no sempre tenen les
oportunitats de treballar tant com voldrien. Segurament veurem que les problemàtiques socials
s?accentuaran, sí, però des d?un punt de vista general, no específicament a Sant Joan.

Vostè és la primera alcaldessa de la història al municipi. 

M. V. Sí, això m?ho diu molta gent i la veritat és que em fa molta gràcia, per mi és un fet
absolutament normal, no és gens estrany (riu). És a dir, hi ha homes alcaldes i dones alcaldesses, el
que no et puc respondre és perquè no s?havia presentat cap altra dona abans que jo. El que sí és
una certesa és que a les passades eleccions, a Sant Joan, érem dues llistes encapçalades per dones,
la qual cosa encara era un fet més destacat des del punt de vista comarcal. 

A Catalunya cada vegada som més les dones que estem en el món de la política. Per què això no
ha passat fins ara? No ho sé. Ara bé, també és cert que sigui qui sigui qui es presenti en política ha
de ser conscient que haurà de fer front a una dedicació molt gran, i això implica que una part de la
vida familiar es veurà modificada, sigui un home o una dona. Per mi ser alcaldessa és un repte,
però no pas per ser una dona, sinó pel que representa aquest càrrec en si mateix, és a dir, un repte
tenint en compte el que suposa per a la meva vida i per a la meva evolució com a persona.  

També és la primera màxima responsable municipal nascuda a Begudà. Enfortir els vincles entre
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Sant Joan, la Canya i el mateix Begudà és un repte pendent?

M. V. Sí, ens marquem com a objectiu que passin coses a tot arreu, que tothom pugui col·laborar.
De fet, a l?equip de govern hi ha persones de la Canya, de Begudà i de Sant Joan, estem molt ben
equilibrats en aquest sentit, i això fa que cadascú pugui aportar la visió del seu lloc per intentar dur
a terme projectes comuns o activitats que puguin ser més repartides en el territori. Al final, tots
formem part del mateix municipi i ens agrada pensar que podem aportar coses des del punt de
vista més global. 

Relacionat amb això, per exemple, hem obert un despatx d?atenció al ciutadà a la Canya, on hi
anem cada quinze dies a la tarda per atendre a qui vulgui venir. I a Begudà també ho farem, amb
un punt d?atenció que segurament serà menys freqüent en el temps, no serà cada quinze dies, però
que tindrà el mateix objectiu: estar més a prop dels veïns i veïnes. Al cap i a la fi, el que volem és
pensar en obert, treballar en comunitat i dur a terme una política col·laborativa dins les nostres
possibilitats. 
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